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ZÁPIS 
 
Program:  
1. Zahájení, schválení programu 
2. Vývoj epidemie koronaviru, vakcinace 

- V. Novotný 
3. Řešení migrační vlny v Kraji Vysočina, práce Krajského asistenčního centra pomoci 

Ukrajině 
- V. Schrek, V. Novotný 

4. Přehled hospodaření 2021, schválený rozpočet 2022, významné investiční projekty 2022 
- M. Houška, K. Janoušek 

5. Statistika naplněnosti učňovských oborů 
- O. Králík 

6. Diskuse, různé 
 
Členské organizace: 
Kraj Vysočina 
Zaměstnavatelské a podnikatelské svazy Kraje Vysočina 
Odborové svazy Kraje Vysočina 
 
Hosté: 
Mgr. David Kadečka, výkonný sekretář Rady hospodářské a sociální dohody ČR, Úřad vlády 
Ing. Miroslav Houška, náměstek hejtmana, oblast financí, dopravy a silničního hospodářství 
Mgr. Karel Janoušek, člen rady kraje, oblast majetku 
Ing. Ondřej Králík, vedoucí odboru školství, mládeže a sportu 
 
 
1. Zahájení, schválení programu 
 
Program byl schválen. Plenární schůze není usnášeníschopná (účast viz prezenční listina), 
případné návrhy usnesení budou hlasovány elektronicky. 
 
 
2. Vývoj epidemie koronaviru, vakcinace 
 
V. Novotný 

- Kraj Vysočina 6. místo v zatížení na 100 tis. obyvatel – celkově klesá, největší zátěž 
v Jihlavě 

- 8–12 osob na UPV + 23 na standardních lůžkách 
- v Jihlavě 34 nemocných osob v personálu (z 85 nemocných v celém kraji) 
- postupně se snížil zájem o očkování, za měsíc podáno cca 3000 dávek 
- Novavax 122 dávek 
- konec roušek – rozjela se jiná respirační onemocnění (nejvíce Pelhřimovsko, Jihlavsko 

a Třebíčsko) 
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3. Řešení migrační vlny v Kraji Vysočina, práce Krajského asistenčního centra pomoci 
Ukrajině 
 

V. Schrek, V. Novotný 
- Krajské asistenční centrum pomoci Ukrajině (KACPU) bylo 29. 3. zřízeno v Jihlavě, 

Tolstého ul. – 3 základní spolupracující složky (Kraj Vysočina, HZS, Policie), dále jsou 
zapojeny zdravotní pojišťovny, Cizinecká pojišťovna, Úřad práce, Správa uprchlických 
zařízení, Odbor azylové a migrační politiky, Inspektorát práce 

- spolupráce s neziskovými organizacemi: Český červený kříž, Charita, dobrovolníci 
- plný provoz 12/7, dostupnost 24/7 
- záchytné centrum (domluva s HC Dukla Jihlava) – CZ Loko Aréna 50 lůžek 

k okamžitému umístění lidí včetně sociálního zařízení 
- denní průchodnost KACPU cca 100 osob, největší byl prvotní nápor, postupně ubývá 
- dosud 8055 osob získalo status dočasné ochrany v Kraji Vysočina 
- usnesení vlády č. 207 z 16. 2. 2022 – definice ubytovacích kategorií – nouzové 

ubytování, nouzové přístřeší, privátní ubytování – hejtmanům bylo uloženo zajistit 
ubytovací kapacity dle kvóty (počet obyvatel v kraji, RUD), na území Kraje Vysočina 
má být vyčleněno 7000 lůžek 

- rozhodnutí hejtmana pro starosty ORP – zajistit kapacity pro nouzové ubytování a 
nouzové přístřeší 

- připravována Rámcová smlouva Kraje Vysočina, na základě které bude ubytovatelům 
kompenzováno poskytnuté ubytování (přes kraj potečou státní peníze): 
penziony/hotely 250 Kč osoba/den; veřejný subjekt 200 Kč osoba/den; nouzové 
přístřeší 200 Kč osoba/den včetně stravy 

- vzniká oficiální databáze privátních ubytovatelů 
- vláda schválila dávku v hmotné nouzi (vypláceno přes Úřad práce 

5000 Kč/osoba/měsíc) 
- V Jihlavě zřízen humanitární sklad v sídle Krajské správy a údržby silnic – spolupráce 

s Českým červeným křížem – určeno pro potřeby kraje (KACPU a pro ubytované 
osoby) 

- několikrát byla vypravena humanitární pomoc pro Zakarpatí 
- humanitární dar poskytli také významní zaměstnavatelé: PKS v hodnotě 0,5 mil. Kč, 

BOSCH 1 mil. Kč 
- podstatný bude následný integrační proces: trh práce, vzdělávání, zdravotní služby ... 

 
R. Bence 

- jak bude řešen nedostatek praktických lékařů, dětských lékařů, zubařů atd., s ohledem 
na migrační vlnu, která nedostatek lékařů ještě prohloubí 

V. Novotný 
- zatím nelze nově příchozím slibovat registraci, především u pediatrů 
- KACPU – propojeno s jednotlivými nemocnicemi, snaha poskytovat základní péči 

(nedostatek léků – preskripce, existuje seznam lékařů, kteří nabídli pomoc – pediatři, 
gynekologové atd.), kraj je schopen odbavit akutní ošetření, každá nemocnice dosud 
ošetřila desítky uprchlíků v ordinacích, ZZS má k dispozici materiál s překladem do 
ukrajinštiny pro akutní ošetření 

 
R. Dvořák 

- 60 % zaměstnavatelů signalizuje potřebu pracovních sil, nedaří se integrace uprchlíků 
do pracovního procesu – existují konkrétní kroky na úrovni kraje, které urychlí pracovní 
zařazení? 
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V. Schrek, V. Novotný 
- ČR má mechanismy integrace, které jsou využívány i na krajské úrovni, v KACPU Úřad 

práce nabízí pozice uprchlíkům 
- byla mediální výzva, aby zaměstnavatelé směřovali svoje nabídky a poptávky na Úřad 

práce 
- dosud nebylo evidováno vzdělání a povolání uprchlíků, Kraj Vysočina provádí z vlastní 

iniciativy, krizový štáb zadal tento úkol Úřadu práce 
- je třeba si uvědomit, že 50 % z příchozích uprchlíků jsou děti a 80 % z příchozí dospělé 

populace jsou ženy (s dětmi), což proces uplatnění na trhu práce komplikuje 
 
R. Dvořák 

- existuje zpětná vazba, která hodnotí dynamiku integračního procesu? 
V. Schrek 

- zatím není podloženo daty, předpoklad je, že je bude mít časem k dispozici Úřad práce 
 
R. Bence 

- je nutné postarat se o děti, aby se mohly zaměstnat ženy 
 
R. Dvořák (Město ZR) 

- ve Žďáře nad Sázavou funguje dobře zaměstnávání přes Úřad práce a neziskové 
organizace, spolupráce s ČČK, Charitou a dobrovolnickými organizacemi 

- největší překážka v nástupu do zaměstnání jsou nedostatečné kapacity škol 
 
R. Dvořák 

- energetika a možné dopady energetických změn na Českou republiku (potažmo Kraj 
Vysočina), jaké kroky připravuje kraj pro případ energetické krize? 

V. Schrek 
- krizový scénář připravuje Česká republika 
- uskutečnila se diskuse v EDU, kde se V. Schrek dotazoval na nákup uranu – ČEZ má 

připravenou strategii, jak by se dal v plném rozsahu uran nakupovat jinde, než v Rusku 
(surovina je k dispozici, pouze její efektivita z ostatních zemí je nižší – cca 65 %), ČR 
má momentálně zásobu na 3 roky 

R. Dvořák 
- doporučuje Kraji Vysočina apelovat směrem k vládě, aby rozpracovala krizový scénář 

pro případ energetické krize způsobené přerušenou dodávkou plynu do České 
republiky 

 
J. Hrb 

- v souvislosti s energetickou krizí a válkou na Ukrajině se zmiňuje konec strategie green 
deal, není to pravda, jeho úloha roste, je to jedna z cest, jak se zbavit energetické 
závislosti na ropě a na plynu a být energeticky soběstačný, ideální cestou je vyrobit si 
energii na vlastním území 

- například Německo má strategii k nahrazení uhelných a jaderných elektráren 
prostřednictvím obnovitelných zdrojů a nákupu energie z jiných zemí, není možné 
považovat to za globální řešení, nákup energii prodražuje a má dopad na životní úroveň 

R. Dvořák 
- záměr EU prodloužit životnost uhelných elektráren je momentálně správné řešení, až 

bude vytvořena nadhodnota, teprve bude možné aplikovat green deal 
 
J. Zahradníček 

- jaká opatření jsou na úrovni kraje připravena pro případný nedostatek pohonných hmot 
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V. Schrek, R. Dvořák 
- nedostatek pohonných hmot nehrozí, pouze díky reakci světových trhů cena poroste 

 
 
4. Přehled hospodaření 2021, schválený rozpočet 2022, významné investiční projekty 

2022 
 
M. Houška 

- viz prezentace „Hospodaření Kraje Vysočina v roce 2021–2022“ 
 
K. Janoušek 

- viz prezentace „Významné investiční akce Kraje Vysočina v roce 2022“ 
 
J. Hrb 

- reakce na reportáž TV Nova – obchvat Jihlavy, dotaz, jestli jsou i další problémové 
stavby a jaký to bude mít dopad do kraje 

V. Schrek, M. Houška 
- především je vždy nutné záměr realizovat v souladu se zákonnými normami, i když to 

může znamenat průtahy 
- problémy obchvatu byly způsobeny soudní pří mezi dodavateli 
- momentálně se soutěží další dopravní stavby poměrně úspěšně, ceny nejsou tak 

vysoké, jak kraj očekával (horší je situace u menších zakázek, které soutěží Krajská 
správa a údržba silnic), v případě zájmu je možné doplnit písemně přesná data (J. Hrb 
reagoval, že podrobná analýza není třeba, jednalo se o obecný dotaz) 

 
R. Bence 

- dotaz na financování staveb (zda hrozí, že budou některé odloženy) a Horácké 
multifunkční arény 

V. Schrek 
- aby nemusel kraj pozastavovat realizované projekty, uzavře smlouvu o kontokorentu 

s Komerční bankou a ČSOB 
- pozastavení investic není momentálně v plánu, při budoucím posouzení bude kraj 

vycházet ze sledovaného cash flow 
- ke spolufinancování Horácké multifunkční arény bylo přijato usnesení (v případě 

realizace podpoří kraj částkami 150 mil. Kč 2022, 200 mil. Kč 2023, 200 mil. Kč 2024) 
 
J. Kovář 

- dotaz na obchvat Okříšek 
M. Houška 

- přeložka silnice II/405 je vyřešena, vypořádávají se majetkové poměry, realizace bude 
hrazena ze státních peněz (SFDI), protože trasa bude sloužit k přepravě 
nadrozměrných komponent EDU 

- navázání Přibyslavice–Nová Ves–Průmyslová zóna – zatím není dořešené napojení 
- projednávanou variantou bylo překlenout údolí nad řekou k vlakovému nádraží – 

znamenalo by to kaskádu mostů, kterou není kraj schopen ufinancovat 
- dále je možná rekonstrukce silnice z Přibyslavic na Novou Ves a Třebíč severně od 

Okříšek, otázkou je nasunutí dopravy do Třebíče, kde není obchvat, momentálně je ve 
fázi jednání (silnice je silně exponovaná, denně 4–5 tis. aut) 
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5. Statistika naplněnosti učňovských oborů 
 
O. Králík 

- viz prezentace „ Statistika naplněnosti 1. ročníků SŠ“ 
R. Bence 

- dotaz, jestli kraj zasahuje do struktury oborů a jestli se snaží ovlivnit naplněnost 
jednotlivých oborů na základě požadavku zaměstnavatelů v regionu 

O. Králík 
- kraj sleduje obory, které mají vysokou poptávku po učních, a snaží se motivovat 

(nástrojem jsou motivační stipendia) 
- nicméně praxe je v tuto chvíli taková, že firmy jsou schopné si pracovníky zaučit i bez 

předchozí specializace 
 
E. Kratochvílová 

- bylo by zajímavé zjistit, jaké procento maturantů se věnuje v zaměstnání řemeslu a je 
zaměstnáno v učňovských oborech 

- do maturitních oborů by bylo vhodné zařadit praktické předměty, na kterých by mohli 
absolventi v praxi stavět 

O. Králík 
- takovou statistiku kraj k dispozici nemá, je to dobrý podnět 

 
R. Dvořák 

- v 70.–80. letech sledovalo školství potřeby hospodářství, byl to základ pro strukturu 
oborů, byla stanovena taková kritéria, aby v ideálním počtu byly obsazeny vysoké 
školy, střední školy, učňovské obory, postupně se tato praxe změnila, učňovské obory 
začaly ubývat 

- dotaz k platům učitelů – tendence státu je dosáhnout u učitelů 1,5násobku průměrné 
mzdy, dotazuje se, jestli má kraj kontrolní mechanismus u privátních škol, aby učitelům 
byly platy skutečně navýšeny, mezi školami jsou mnohdy velké rozdíly 

O. Králík 
- tam, kde není kraj zřizovatelem, nelze vyžadovat ze zákona účelné vynaložení 

prostředků 
 
J. Hrb 

- doporučuje, aby se v budoucnu Festivalu středního školství účastnili i zaměstnavatelé, 
je to důležité z hlediska motivace 

O. Králík 
- zatím to nebylo zvykem, technicky náročné řešení, ale odbor školství si to bere jako 

podnět 
 
R. Bence 

- dotaz, proč byla zrušena podpora technického vzdělávání na základních školách – 
například stavebnice do škol 

O. Králík 
- bylo to rozhodnutí kraje, některé nástroje se obměnily (například místo stavebnic do 

1. tříd jsou nyní badatelské sady do 3. tříd) 
- upozornil, že nejenom učňovské obory mají nedostatek studentů, ale také humanitní 

obory 
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6. Diskuse, závěr 
 
D. Kadečka 

- nová vláda nastartovala sociální dialog, za 3 měsíce byly 3 plenární schůze – hlavní 
témata: green deal, dodávky plynu, jaderná energetika, státní rozpočet, uprchlíci 
(choroby, které už u nás byly považované za vymýcené, například tuberkulóza – je to 
hrozba, ale české zdravotnictví je připraveno), válečný konflikt, návraty do země 

- potvrdil, že v otázce dodávek plynu vytváří MPO krizové scénáře, v platnosti jsou 
regulační stupně – v posledním stupni je vypnuto vše kromě domácností a kritické 
infrastruktury (ty by měly být zásobené v každém případě) 

- témata avizována pro další jednání: výstavba dopravní infrastruktury, předsednictví ČR 
v Radě EU 

 
 
Bylo domluveno, že Plenární schůzce se sejde do prázdnin ještě jednou, termín bude 
sdělen po schválení Předsednictvem RHSD. 
 
 
Schválili: Mgr. Vítězslav Schrek, MBA, hejtman Kraje Vysočina, předseda RHSD 
 JUDr. Rostislav Dvořák, viceprezident Konfederace zaměstnavatelských 

a podnikatelských svazů, místopředseda RHSD 
 Roman Bence, Odborové svazy Kraje Vysočina, místopředseda RHSD 
 
Zapsala: Renata Krupičková 
 


